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Oœwiadczenie skierowane do ministra rolnictwa i rozwoju wsi Marka Sawickiego

Szanowny Panie Ministrze.
Jako senator Rzeczypospolitej oraz przewodnicz¹cy Zwi¹zku Zawodowego Rolnictwa „Ojczyzna”

zwracam siê do Pana Ministra w zwi¹zku z fataln¹ sytuacj¹ tysiêcy gospodarstw rolnych. Sytuacja ta
jest spowodowana wydawaniem przez powiatowe biura Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolni-
ctwa odmownych decyzji w sprawie wniosków o przyznanie renty strukturalnej zgodnie z zapisami
ustawy z dnia 7 marca 2007 r. o wspieraniu rozwoju obszarów wiejskich z udzia³em œrodków Europej-
skiego Funduszu Rolnego na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich, pomimo spe³niania przez nie kryte-
riów okreœlonych wy¿ej wymienion¹ ustaw¹.

Wed³ug danych agencji, miedzy 1 a 10 wrzeœnia 2010 r. w ca³ym kraju rolnicy z³o¿yli jedenaœcie ty-
siêcy czterysta szeœædziesi¹t trzy wnioski. Do oceny zakwalifikowano dziesiêæ tysiêcy osiemset siedem-
dziesi¹t podañ. Szeœæ tysiêcy stu dziewiêædziesiêciu rolników otrzyma³o prawo do renty strukturalnej,
ale a¿ cztery tysi¹ce siedmiuset dwóch rolników znalaz³o siê na listach rezerwowych. W reprezentowa-
nym przeze mnie województwie lubelskim rolnicy z³o¿yli tysi¹c osiemdziesi¹t cztery podania, z czego ne-
gatywnie rozpatrzono dwieœcie czterdzieœci siedem wniosków prawid³owo z³o¿onych przez w³aœcicieli
gospodarstw.

Niestety podawane w decyzjach odmownych powody nieprzyznawania rent pozostaj¹ w zasadniczej
sprzecznoœci z intencj¹, która przyœwieca³a uchwalaniu art. 10 wy¿ej wymienionej ustawy. Trzeba bo-
wiem zauwa¿yæ, ¿e minister rolnictwa realizuj¹c zapisy art. 29, jak równie¿ art. 11 wy¿ej wymienionej
ustawy nie zachowa³ nale¿ytej starannoœci, jeœli chodzi o zagwarantowanie wystarczaj¹cej iloœci œrod-
ków na zaspokojenie potrzeb wnioskodawców spe³niaj¹cych kryteria ustawowe. Nie mo¿na bowiem za
takowe uznaæ samego wyst¹pienia do Komisji Europejskiej jedynie o zwiêkszenie liczby beneficjentów
dzia³ania „Renty strukturalne” w Programie Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013, bez wska-
zywania potrzeby i mo¿liwoœci przesuniêcia œrodków z innych dzia³añ.

Nie mo¿na te¿ uznaæ za wystarczaj¹ce uzasadnienie kwestionowania efektywnoœci realizacji ca³ego
programu w sytuacji, gdy dokonano nieuzasadnionej i nieumotywowanej zmiany i zaostrzenia kryte-
riów warunków dostêpu do programu w trakcie jego realizacji. Uniemo¿liwi³o to zarówno przeprowadze-
nie skutecznej oceny jego przebiegu, jak i pozbawi³o rolników szans na uzyskanie renty w sytuacji, gdy
nie mieli praktycznej szansy na dostosowanie siê do nowych wymogów.

Tym samym dzia³ania ARiMR stanowi¹ naruszenie konstytucyjnej zasady równoœci wobec prawa,
okreœlonej art. 32 Konstytucji RP i s¹ te¿ nadu¿yciem, jeœli chodzi o zasady wy¿ej wymienionej ustawy,
bo nazbyt automatycznie ³¹cz¹ cele maj¹ce zostaæ uzyskane przez dzia³anie „Renty strukturalne” oraz
dzia³anie „U³atwianie startu m³odym rolnikom”. Poprzez kolejne zmiany rozporz¹dzenia ministra rolni-
ctwa i rozwoju wsi z dnia 19 czerwca 2007 r. w sprawie szczegó³owych warunków i trybu przyznawania
pomocy finansowej w ramach dzia³ania „Renty strukturalne”, objêtego Programem Rozwoju Obszarów
Wiejskich na lata 2007-2013 w sposób nieuzasadniony ró¿nicowani s¹ rolnicy spe³niaj¹cy przecie¿ kry-
teria ustawowe.

Maj¹c powy¿sze na wzglêdzie, zwracam siê do Pana Ministra z proœb¹ o stwierdzenie, czy dzia³ania
ARiMR nosz¹ znamiona konstytucyjnoœci, a tak¿e, czy w tej sytuacji bud¿etowi pañstwa nie grozi fala
roszczeñ od rolników, którzy pomyœlnie przeszli wstêpn¹ ocenê kwalifikacyjn¹, a nastêpnie zostali po-
zbawieni nale¿¹cych siê im œwiadczeñ rentowych.

Proszê równie¿ o odpowiedŸ, czy w obecnym stanie prawnym mo¿liwe jest zaspokojenie potrzeb rol-
ników spe³niaj¹cych kryteria ustawowe z innych œrodków, a jeœli tak, to jakich i w jakiej wysokoœci. Pro-
szê wreszcie o wyjaœnienie, czemu rz¹d i resort rolnictwa nie zdecydowa³y siê na podjêcie bardziej
zdecydowanych dzia³añ wobec Komisji Europejskiej celem uzyskania zgody na przesuniêcie œrodków
w ramach PROW 2007-2013, b¹dŸ te¿ uzyskania dodatkowych funduszy na ten cel?
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